
פרשת בראשית תשפ"ב

פירוד בין רשעים לצדיקים אינו 'מחלוקת' אלא 'שלום'

"ויקרא אלוקים לרקיע שמים ויהי ערב ויהי בקר יום שני", )א, ח(.

צריך ביאור מדוע לא נאמר "כי טוב" ביום השני. ורש"י לעיל )פסוק ז( עמד בזה 
ופירש וז"ל "ומפני מה לא נאמר כי טוב ביום שני, לפי שלא נגמרה מלאכת 
יום שלישי, והרי התחיל בה בשני, ודבר שלא נגמר אינו במילואו  המים עד 

ובטובו".

אמנם במד"ר כאן )ד', ו'(, איתא שביום השני לא נאמר כי טוב משום שהיה בו 
ההטבה  אין  פירוד  שיש  ובמקום  התחתונים  למים  העליונים  מים  בין  פירוד 
שלימה, וז"ל המדרש שם, "א"ר טביומי אם מחלוקת שהיא לתיקונו של עולם 
וליישובו אין בה כי טוב, מחלוקת שהיא לערבובו על אחת כמה וכמה" יעויי"ש.

בין אור  גם ביום הראשון היה הבדלה  המדרש צריכים ביאור, שהלא  ודברי 
לחושך, וא"כ מ"ט נאמר בו "כי טוב", ומהו החילוק בין ההבדלה שביום הראשון 

]בין אור לחושך[ להבדלה שביום השני ]בין המים העליונים לתחתונים[. 

בין  ההבדלה  על  רומז  לחושך  אור  בין  שההבדלה  הדברים,  בביאור  ונראה 
הצדיקים לרשעים, שהאור רומז על צדיקים והחושך רומז לרשעים, וכדאיתא 
במדרש )ב"ר ג, ח( על הפסוק )א, ד( "ויבדל אלהים בין האור ובין החושך - בין 
מעשיהן של צדיקים למעשיהן של רשעים". והבדלה בין צדיקים לרשעים הוא 
דבר טוב בעצמותו, ולכן נאמר בו כי טוב שההבדלה בהם אינה מחלוקת אלא 
יכולה לשרות  עי"ז השכינה הקדושה  והאחדות האמיתית, שכן  היא השלום 
בינינו, ]וכמו שמצאנו בפנחס קנאה שעל ידי מלחמתו ברשעים זכה לברכת 
כי המלחמה ברשעים אינה מעשה  לו את בריתי שלום",  נותן  "הנני  הקב"ה 
של פירוד אלא של שלום, שהרי בזה זוכים להשכין שלום בין ישראל לאביהם 
העליונים  למים  תחתונים  מים  בין  הוא  ההבדלה  שני  ביום  אבל  שבשמים[, 
בגדר  ולא  'פירוד'  בגדר  נחשב  הזה  והפירוד  בעצם,  אחד  מין  שניהם  אשר 

'אחדות', ולכן לא נאמר בו כי טוב.

הדרך להיות שמח בחלקו

"ויעש אלוקים את שני המאורות הגדולים, את המאור הגדול לממשלת היום 
ואת המאור הקטן לממשלת הלילה ואת הכוכבים", )א, ט"ז(.

"המאורות הגדולים - שוים נבראו, ונתמעטה הלבנה על שקטרגה  פירש"י, 
ואמרה אי אפשר לשני מלכים שישתמשו בכתר אחד. ואת הכוכבים - על ידי 

שמיעט את הלבנה, הרבה צבאיה להפיס דעתה", ע"כ. 

ומבואר שהקב"ה פייס את הלבנה לאחר שמיעט את אורה, בכך שהרבה לה 
כוכבים. 

והיאך  החמה,  לאור  כלל  מגיע  אינו  עדיין  הכוכבים  עם  הלבנה  דהא  וקשה 
נתפייסה הלבנה בכוכבים.

ופירש בזה הכתב סופר )הוב"ד בספר "כרם הצבי" כאן מהג"ר צבי הירש פרבר זצ"ל(, 
שעל ידי ההתבוננות בכוכבים שהם קטנים מהלבנה, נתפייסה הלבנה בראותה 
שיש לה להודות לקב"ה על מה שהיטיב עמה שלא עשאה קטנה ככוכבים, 
ובמקום להצטער על מה שאיננה גדולה כשמש, יש לה לשמוח במה שיש לה 

– שאיננה קטנה כ"כ כמו הכוכבים. 

כמה  נערותו  מימי  שזוכר  לי  סיפר  זצ"ל  שניידער  משה  רבי  הגה"צ  ומו"ר 
ולילה  יומם  בשקיעות  בתורה  עוסקים  שהיו  הגר"א  של  תלמידיו  מתלמידי 
בקלויז של הגר"א בווילנא מתוך עניות ודלות נוראה, ולא היה להם מה לאכול 
ונשיהם  טוב,  מכל  ריק  היה  וביתם  ירקות,  קיבלו  ולעיתים  יבש,  לחם  זולת 
הצדקניות הסכימו שבמשך כל ימי השבוע הם יהיו ספונים בבית המדרש – 
וישובו לביתם רק קודם השבת, ובכל יום שישי בבוקר קודם שהלכו לביתם 
הדל, היו נכנסים כולם לבית החולים בווילנא כדי לראות שאע"פ שהם סובלים 
כל כך מעניות ודלות נוראה, אבל יש אנשים שסובלים יותר מהם ממחלות, 
וכך יוכלו להודות לקב"ה ולשמוח במצבם, ולקיים חובת הכרת הטוב והודאה 

לקב"ה מתוך מצוק וצרה, ואכן האושר היה ניכר על פניהם תמיד.

כל דרכי הקב"ה הם לטובתינו

"וירא אלוקים את כל אשר עשה והנה טוב מאוד", )א, ל"א(. 

מעשיו  שכל  מתברר  אז  ה',  עשה  אשר  "כל"  את  רואים  שאם  בזה  יש  רמז 
בשמחה  הקב"ה  דרכי  בקבלת  מתקשים  שאנו  הטעם  וכל  מאוד",  "טוב  הם 
הקב"ה,  מעשה  'כל'  את  רואים  אנו  שאין  מפני  זהו  לטובה,  שהכל  ובאמונה 
שאין אנו יודעים את סוד הגלגולים ותיקון הנשמות שהיו בעבר, וכמו כן אין 
אנו יודעים שמאורע קשה פלוני יביא טובה גדולה עתידית וכיוצ"ב, אבל אם 
היה לנו אפשרות לראות את "כל" מעשה הקב"ה בעבר ובהווה ובעתיד, אז 

היינו רואים מיד ש"הנה טוב מאוד". 

היו  שנים  מאות  כמה  חי  היה  האדם  שאם  חיים  החפץ  הקדוש  אמר  וכבר 
מתיישבים אצלו מאליו רוב הקושיות שיש לו על הנהגת השי"ת, וכל החיסרון 
הוא אצלינו שרואים אנו רק חלק מהמציאות. והוסיף הקדוש החפץ חיים וביאר 
כן עפ"י משל לאחד שהתארח בעיר בשבת, ונכנס לבית הכנסת והתחיל להקשות 
'קושיות' על הגבאי, מדוע נותן לפלוני 'כיבוד' פלוני, ואילו לפלוני שהוא יותר 
על  ותמיהות  בקושיות  מלא  היה  וכיוצ"ב  כיבוד,  שום  נותן  אינו  ממנו  חשוב 
החלטות הגבאים וראשי הקהילה. אמרו לו, שוטה שבעולם, הרי אינך גר בעיר, 
ואינך מתפלל בבית הכנסת באופן קבוע אלא באת רק פעם אחת בלבד וכבר 
רוצה אתה להבין את הכל, אתמהה, והלא אם היית מתפלל בבית הכנסת בשבוע 
שעבר היית רואה כי פלוני שתמהת עליו מדוע לא קיבל כיבוד השבוע – כבר 
קיבל כיבוד פלוני בשבוע שעבר, ופלוני יקבל בשבוע הבא, וכן על זה הדרך, וכל 
תמיהתך באה רק מפני שראייתך קצרה ואין לך השגה אלא בשבוע זה בלבד. 
ואמר החפץ חיים שלזה ממש נמשלו בני האדם בהיותם בעולם הזה, שראייתם 
קצרה ואין להם השגה אלא בשבעים או שמונים שנות חיי האדם בעולם הזה, 
ואילו היה האדם נמצא כאן במשך מאות או אלפי שנה, היו מסתלקים מאליו כל 

הקושיות והתמיהות שיש לו על הנהגת הבורא ית"ש בעולמו. 

וזהו מה שאמרו חז"ל )פסחים נ' ע"א( שלעתיד לבוא לא יברכו על בשורות רעות 
"ברוך דיין האמת" אלא יברכו "הטוב והמטיב" על הרעות כמו על הטובות, 
חשבון  הקב"ה  יערוך  והנורא  הגדול  הדין  ביום  לבוא  שלעתיד  משום  והיינו 
מפורט ]וכעין סיכום[ להנהגתו בבריאה עם כל הדורות בין בהנהגת הכלל ובין 
בהנהגת הפרט, ואז כל אחד יבין מה פגם בחטאיו, ומה קיבל בעוה"ז ובעולם 
הנצח, וכולנו נבין אז את הנהגת הקב"ה איך שהכל נעשה בתכלית הדקדוק 

והיושר, וממילא נבין שהכל היה לטובותינו. 

הצורך בתפילה לקבלת השפע מהקב"ה

"וכל שיח השדה טרם יהיה בארץ וכל עשב השדה טרם יצמח כי לא המטיר ה' 
אלוקים על הארץ ואדם אין לעבוד את האדמה", )ב, ה(. 

ופירש"י )ומקורו מדברי הגמ' בחולין דף ס'( "כי לא המטיר, ומה טעם לא המטיר, 
לפי שאדם אין לעבוד את האדמה ואין מכיר בטובתם של גשמים, וכשבא אדם 
וידע שהם צורך לעולם התפלל עליהם וירדו, וצמחו האילנות והדשאים", ע"כ.

ומבואר בזה שכל זמן שלא היה אדם המכיר בטובתם של גשמים, לא הוריד 
הקב"ה את הגשם לעולם, ורק לאחר שנברא האדם והתפלל עליהם, אז ירדו 

הגשמים.

ומכאן מקור לדברי הקדמונים )ספר החינוך מצוה ת"ל, ועוד( שגם מי שזכאי עפ"י 
מעשיו לברכה או ישועה, והישועה כבר מוכנת לו, מ"מ לא תבוא אליו הישועה 
כל זמן שלא יתפלל ויבקש מהקב"ה שהוא מקור הברכה, וזהו שמבואר כאן 
נפתחו שערי שמים להורדת  זמן שלא התפלל האדם על הגשמים לא  שכל 

השפע של הגשמים.

אלא  הישועה,  לקבלת  'אמצעי'  רק  איננה  שהתפילה  הוא  העניין  וביאור 
התפילה הוא תכלית בפני עצמה שיתלה האדם את עיניו בקב"ה, ולכן גם שפע 
שכבר מוכן לאדם אינו מתקבל ללא תפילה, כי רצון הקב"ה שהאדם יתלה את 
עיניו לקב"ה ומתוך כך יקבל את השפע, ולכן קבע בחוק הנהגתו שלא יוריד 

את השפע כל זמן שאין האדם תולה אליו את עיניו בתפילה.

ואנשי כנסת הגדולה ידעו ברוח קדשם את כל הצרכים של הכלל והפרט, ואת 
הכל כללו וגזנו )ברוח הקודש אשר בקרבם, ומהם היו כמה נביאים( בתיבות התפילה 

לעילוי נשמת ידידינו הרבני הנגיד הר"ר יעקב דב ב"ר אליהו שטרנבוך זצ"ל מציריך
 תמך במוסדות התורה וחסד בארץ ובחו"ל, 

 ועמד לימין מרן שליט"א בהעמדת וביסוס הישיבה הקדושה ברוח נדיבה,
 נלב"ע כ"ו תשרי תשע"ט, ת.נ.צ.ב.ה.

נתרם לע"נ הרב אשר בן לולו זצ"ל, מוותיקי המתפללים בבית מדרשו של 
מרן רבינו שליט"א בהר נוף ואשר היה דבוק בלו"נ במרן שליט"א

הונצח על ידי בני משפחתו, נלב"ע א' דחול המועד סוכות, ת.נ.צ.ב.ה
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דברים שנאמרו השבוע על מצבינו בעת הזאת

חובת התפילה בזמנינו לאחר התגברות הצרות התכופות בזה אחר זה ה"י
צעירים  אנשים  בהסתלקות  צרה,  אחר  צרה  אותנו  רודף  לאחרונה  "הנה 
יתומים  ורצוצות עם  בעלי משפחות, המותירים אחריהם משפחות שבורות 
ואלמנות ה"י, וזה כבר תקופה ששומעים אנו ברציפות על מקרים מזעזעים כל 
לב של יהודים יקרים וביניהם אברכים ותלמידי חכמים מופלגים שהסתלקו 
בזה אחר זה למגינת לב בצעירותם בהניחם אחריהם יתומים ואלמנות, ורק 
שלמה  ר'  הרה"ח  בהסתלקות  המרה  הבשורה  הגיענו  תורה  שמחת  במוצאי 
יהודה זילביגר זצ"ל נכד ידידינו גאב"ד ירושלים הגאון רבי יצחק טוביה וייס 
שליט"א, בשנת הארבעים ושלש לחייו בהניחו אחריו י"ב יתומים, ומיד לאחר 
בתאונה  נפשות  כמה  של  משפחה  בהסתלקות  המרה  הבשורה  הגיענו  מכן 
מחרידה בגליל ה"י, ובוודאי כל זה הוא קול קורא ממרום, להתעורר ולהתפלל 
לפני אבינו שבשמים, ורח"ל נתקיים בנו המקרא שכתוב )ויקרא כ"ו( "והלכתם 
עמי בקרי, והלכתי אף אני עמכם בקרי", וכמו שביאר הרמב"ם )פ"א מהלכות 
תעניות ה"ג( שאם לא יזעקו בעת צרה לקב"ה אלא יאמרו דבר זה ממנהג העולם 
אירע לנו, וצרה זו נקרה נקרית, תוסיף הצרה צרות אחרות, עיי"ש, ומי יודע עד 
היכן הדברים יגיעו אם לא נתעורר בתפילות מעומק הלב להשבית חרון אף ה'.

ובדורות הקודמים בעת צרה כזאת היו כל עם ישראל מתעוררים לתפילה, 
או  בפולין  מת  אחד  כשיהודי  המלחמה  שלפני  לי  סיפר  זצ"ל  הגרי"ז  ומרן 
בוורשא שלא כדרך הטבע )על ידי הגויים או במחלה בגיל צעיר(, כולם היו רועשים 
וא"כ עכשיו שבעוה"ר נפטרו כ"כ הרבה אנשים  ובזעקות,  זה בתפילה  על 
צעירים בוודאי עלינו להרעיש בתפילות גדולות, ואם נשתוק ח"ו הרי אנו 

מכניסים את עצמינו ואת בנינו ובנותינו לסכנה רח"ל. 

יום או עכ"פ  ראוי לומר בעת צרה כזאת תפילת "אבינו מלכנו" בכל  והיה 
בשני וחמישי, ולהרבות בתפילות, והדבר נחוץ מאוד להשבית רוע הגזירה, 
ומי שמזדרז בזה שכרו רב מאוד, שבזה מקבלים אנו על עצינו עול מלכות 
שמים, ומכירים שהישועה תלויה רק בו יתברך בלבד, ועי"ז משביתים את 

הדין ומבטלים הגזירות.  

חובת מחאה לנוכח התערבות בית המשפט במוסדות החינוך
א.ה. לפני כמה שבועות נודע על החלטת 'בית המשפט' לכפות על הנהלת בית הספר 
תלמידות  לקבל  כ"י,  ישראל  בנות  מאות  ושלש  מאלף  למעלה  של  תקווה  בפתח 
שאינם מתאימות לרוח בית הספר, ואשר אורח חיי המשפחה נוגד באורח מוחלט 
את אורח החיים של הציבור החרדי, כאשר בעקבות כך קיבלו הנהלת בית הספר את 

התלמידות כפי שהוכתב להם על ידי בית המשפט. 
מרן רבינו שליט"א שדבר הפרשייה החמורה באה לידיעתו, עורר על חובת המחאה 

בעת הזאת וכה היו דבריו: 
תקווה  בפתח  הספר  בית  הנהלת  את  כפו  שהערכאות  לנו  שנודע  "לאחר 
לקבל ילדות ממשפחה שאינה מתאימה לרוח הציבור החרדי, כולנו מחויבים 
למחות בזה, שזהו צרת הכלל כולו שהם מתערבים בחינוך שלנו, וכל כוונת 
הערכאות בזה הוא להראות שהם ה'בעלי בתים' על החינוך ציבור החרדים 
בארץ הקודש, ואין כוונתם להזיק רק למוסד אחד בפתח תקווה אלא כוונתם 

רעה להתערב בכל מוסדות החינוך בארץ הקודש, ומחויבים למחות בכל עוז 
נגדם ולהראות שאין הם 'בעלי בתים' עלינו, ואם ח"ו נשתוק כאן, סופו מי 
ישורנו, ולכן ראוי למחות בכל תוקף שידעו שלא נפקיר חינוך בנינו ובנותינו 

בשום פנים ואופן. 

דברים שנאמרו ביום שמחת תורה בהיכל הישיבה אודות החיזוק 
בלימוד התורה בשנת השמיטה

שמש,  בבית  הקדושה  בישיבה  שליט"א  רבינו  מרן  שהה  תורה  שמחת  ביום  א.ה. 
ונשא מדברותיו בליל החג ובמוצאי החג. בעקבות קוצר המקום בגליון אין ביכולתינו 
שנאמרו  הדברים  בזה  העתקנו  הרבים  לתועלת  ומ"מ  במילואם,  הדברים  להביא 

אודות החובה המיוחדת בלימוד התורה בשנת השביעית:
"הנה נמצאים אנו כעת בתחילת שנת השמיטה, ויש לידע ששנת השמיטה 
אינו עניין הנוגע רק לעובדי האדמה, אלא שנת השמיטה היא כעין 'שבת' 
שכולו קודש לה', וכדכתיב )ויקרא כ"ה, ב'( "ושבתה הארץ שבת לה'", ופירש 
בכל  אחת  שנה  יפריש  שהאדם  היא  השמיטה  שנת  שתכלית  שם  הספורנו 
שבע שנים לעבודת ה', והוא כעין שבת קודש שצריך לייחד את יום השבת 
לעבודת ה', וזהו לימוד לדידן עד כמה מוטלת עלינו חובה מיוחדת בשנה זו 

לקבל על עצמינו עול תורה כראוי. 

וזכורני שהגאון רבי בנימין מנדלזון זצ"ל - גאב"ד קוממיות העירני על מה 
נגזרו  בבל  גלות  שנות  ששבעים  י"ח(  פסוק  להלן  ברש"י  )והובא  חז"ל  שאמרו 
בית  בזמן  שהלא  ישראל,  שביטלו  שמיטות  שבעים  על  כעונש  ישראל  על 
יתכן שבמשך כארבע מאות שנה  ואיך  ראשון היו לישראל מלכים כשרים, 
דבית ראשון ביטלו כלל ישראל בזדון ובשאט נפש מצוות שמיטה שחיובה 

מהתורה, אף שהיו להם כמה מלכים כשרים. 

בזה,  שעמד  תשא(  כי  )פרשת  ליעקב"  "אמת  ספר  בשם  מצאתי  זמן  ולאחר 
ופירש שאין הכוונה שביטלו ישראל את עצם קיום מצוות שמיטה כפשוטה, 
שלא  אף  כי  שמיטה,  מצוות  של  הרוחנית"  ה"שביתה  את  רק  ביטלו  אלא 
עבדו בשדה אבל ביטלו עצמם מתלמוד תורה ולא עשו את השנה שתהיה 
"שבת לה'", ועל זה נענשו בגלות, כי תכלית המצווה איננה לצורך הקרקע 
שלא  וכיון  רוחנית,  שביתה  שיעשו  האדמה  עובדי  לצורך  אלא  שתשבות 

קיימו את תכלית המצווה נענשו כאילו ביטלו את המצווה עצמה, עכ"ד.

והדברים נוראים למתבונן, שאם אין מתעוררים לייחד שנה זו ללימוד התורה, 
גלו ישראל מהארץ,  זה  נתבעים כאילו ביטלו מצוות שמיטה, ובעבור עוון 
וא"כ פשיטא שכדי להחיש את ביאת משיח צדקינו ולזרז את הגאולה עלינו 
זו ללימוד  ולקיים את חלקינו במצוות שמיטה בייחוד שנה  זה,  לתקן עוון 

התורה כדבעי. 

אומרים  אין  ישראל  בארץ  השמיטה  שבשנת  הספה"ק  שכתבו  מה  וידוע 
'תיקון רחל' בתיקון חצות, משום שבשנה זו יש שמחה גדולה בשמים. וא"כ 
בשנה זו בוודאי אפשר לקבל יותר 'סייעתא דשמיא' ללימוד התורה מבכל 
תורה  עול  עצמו  על  המקבל  וכל  בשמים,  שמחה  עכשיו  שיש  מאחר  שנה 

באמת יזכה לראות סייעתא דשמיא וברכה מיוחדת בעמלו.

התפילות  את  מתפללים  שכאשר  ובאופן  ביומו,  יום  דבר  לנו  הקבועות 
הקבועות לנו מידי יום ביומו, מתפללים בזה על השפע הנצרך מידי יום ביומו 

לכלל ולפרט וכאשר האריך בזה הנפש החיים )ש"ב פי"ג ופי"ד(.

גם מלומדים ופרופסורים יכולים להיות רוצחים שפלים כהמן הרשע

"ויאמר מי הגיד לך כי עירום אתה המן העץ אשר צויתיך לבלתי אכל ממנו 
אכלת", )ג, י"א(.

ואמרו חז"ל )חולין קל"ט ע"ב( "המן מן התורה מנין, המן העץ".
וצריך ביאור מהו השייכות בין המן הרשע לעץ הדעת.

עדיין  הדעת,  מעץ  וחכמה  דעת  שיונק  מי  שאפילו  הדברים  בביאור  ונראה 
יכול הוא להיות רוצח שפל כהמן, ודלא כאותם החושבים שאדם חכם כמו 
פרופסור או בעל מדע לא יהא רוצח שפל, אלא האמת שהדעת אינו מונע כלל 
השחתה ורציחה, שכן כל זמן שלא זיכך האדם את מידותיו, אפילו אם יהא בר 
דעת גדול לא ימנע מחמת הדעת מלרצוח ולהשחית, ואדרבה הדעת עצמה 

תשמש לו לקלקול - להצדיק בה את מידותיו ודרכיו הרעים. 

וזהו שנאמר "המן מן התורה" והיינו אבי הרוצחים שקמו נגד היהודים והלא 
הוא המן הרשע שרצה "להשמיד להרוג ולאבד את כל היהודים", - "מניין" – 

מהיכן לקח את רשעותו, ועל זה אמרו "מן העץ", והיינו מתוך הדעת ]הנרמז 
בעץ הדעת[ משם לקח את רשעותו, שהדעת אינה מונעת מהאדם לרצוח 
ולהרוג ולהשחית, אלא אדרבה אם הוא מושחת במידותיו הוא יקח את הדעת 
מידותיו הרעים עד  כדי להצדיק את  וישתמש בה בפלפולים שונים  עצמה 

שיוכל להשמיד להרוג ולאבד אומה שלימה על ידי הדעת.

ובדור האחרון ראינו כן בגרמניה עריסתה של ההשכלה, ושם היה מקור הרצח, 
שהנאצים הארורים הרגו באכזריות שש מיליון יהודים וביניהם שני מיליון 
ילדים, ואזרחי גרמניה אשר נחשבו בזמנו לאבי אבות המשכילים הנאורים, 
שיתפו פעולה עם הנאצים ימ"ש ועכ"פ חיפו על מעשיהם בשתיקה ולא פצו 
פה למחות. והרי שהרשעות אינו תלוי במדע, ואדרבה "עץ הדעת" בעצמו 

משמש מקור להמן הרשע, וכאמור.

וכן בזמנינו אנו רואים כן, כאשר מזמן לזמן קמים עוקרי התורה בארץ ישראל 
בהצעות וגזירות שונות נגד דת ישראל, וכל זה בשם החכמה והמדע, וכגון לבטל 
וכיוצ"ב  חיים,  בעלי  צער  מחמת  השחיטה  לבטל  סכנה,  מחמת  בפה  מציצה 
משתמשים  הפושעים  שכן  ב"דעת",  הנאמרות  בפילוסופיה  שונות  בטענות 
כנגדם  לעמוד  ועלינו  הרשע,  המן  כדוגמת  התורה  את  ולבטל  לעקור  בדעת 
כחומה בצורה ולידע נאמנה שהתורה היא תורת אמת ו"אסתכל באורייתא וברא 

עלמא" וההנהגה הישרה והמידות הנאותות הם רק עפ"י ובדרך תורתינו הק'. 

נתרם לע"נ הרה"ח לוי יצחק ב"ר אברהם ישכר דב קניג זצ"ל

נלב"ע ז"ך תשרי תשע"ו ת.נ.צ.ב.ה.
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